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ZAB.0012.4.4.2021 
 

Protokół nr 17/21 
z posiedzenia Komisji Infrastruktury i Rozwoju  

z dnia 25 listopada 2021 roku 
 
 

1) Otwarcie obrad Komisji. 
  
Pan Bogdan Domżalski - Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Rozwoju w dniu 
25 listopada 2021 roku o godzinie 1305 otworzył obrady Komisji Infrastruktury i Rozwoju. 
Powitał członków Komisji oraz zaproszone osoby: Pana Romana Gołębiewskiego – Starostę 
Włocławskiego, Panią Jolantę Sakowską – Skarbnika Powiatu, Pana Tadeusza Wiśniewskiego 
– Dyrektora Powiatowego zarządu Dróg we Włocławku z siedzibą w Jarantowicach. 
Lista zaproszonych osób stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.  
 
2) Stwierdzenie quorum.  
 
Przewodniczący Komisji na podstawie listy obecności stwierdził, że w obradach uczestniczy 
4 radnych, co wobec ustawowego składu Komisji, liczącego 5 osób stanowi wymagane 
quorum, a zatem obrady są prawomocne. 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do niniejszego protokołu.  
 
3) Przyjęcie porządku obrad.  
 
Przewodniczący Komisji poinformował radnych, iż wraz z zawiadomieniem o posiedzeniu 
Komisji otrzymali porządek obrad w brzmieniu: 
 
Porządek obrad: 

1) Otwarcie obrad Komisji. 
2) Stwierdzenie quorum.  
3) Przyjęcie porządku obrad. 
4) Przyjęcie protokołu nr 16/21 z posiedzenia Komisji Infrastruktury i Rozwoju z dnia 

21 września 2021 r. 
5) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 

Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2022 – 2029 (materiał wysłany 
pismem ZAB.0004.7.2021 z dnia 15.11.2021 r.).  

6) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 
Włocławskiego na rok 2022 (materiał wysłany pismem ZAB.0004.7.2021 z dnia 
15.11.2021 r.).  

7) Opracowanie projektu plany Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu we 
Włocławku na rok 2022. 

8) Sprawy różne. 
9) Zamknięcie obrad Komisji. 

 
Przewodniczący Komisji zapytał radnych czy mają uwagi do porządku obrad? Radni nie 
wnieśli uwag. Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za przyjęciem porządku 
obrad i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 4  
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Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
przyjęła porządek obrad komisji. 
Porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do niniejszego protokołu.  
 

4) Przyjęcie protokołu nr 16/21 z posiedzenia Komisji Infrastruktury i Rozwoju z dnia 
21 września 2021 r. 
 

Przewodniczący Komisji poinformował, iż z posiedzenia komisji został sporządzony 
protokół. Protokół był do wglądu w Kancelarii Przewodniczącego Rady. Przewodniczący 
Komisji zapytał radnych czy mają uwagi do protokołu? Radni nie wnieśli uwag. 
Przewodniczący Komisji zapytał kto jest za przyjęciem protokołu i przeprowadził procedurę 
głosowania.  
Wyniki  głosowania: 
Za – 4 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że protokół 
nr 16/21  z dnia 21 września 2021 roku został przyjęty.  
 

5) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Powiatu Włocławskiego na lata 2022 – 2029 (materiał wysłany 
pismem ZAB.0004.7.2021 z dnia 15.11.2021 r.).  

 
Przewodniczący Komisji poinformował, że radni otrzymali projekt uchwały w materiałach 
na posiedzenie komisji. Zapytał – czy mają uwagi, pytania? Radni nie podjęli dyskusji. 
Przewodniczący Komisji zapytał, kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu uchwały 
i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 2 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 2 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
 
Projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu 
Włocławskiego na lata 2022 – 2029 stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu.  
 

6) Wyrażenie opinii w sprawie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu 
Powiatu Włocławskiego na rok 2022 (materiał wysłany pismem ZAB.0004.7.2021 
z dnia 15.11.2021 r.).  

 
Przewodniczący Komisji poinformował, że radni otrzymali projekt uchwały w materiałach 
na posiedzenie komisji. Budżet jest bardzo wysoki ponad 151 mln zł. Na inwestycje jest 
przeznaczone ponad 53 mln zł. Przewodniczący poprosił Skarbnika Powiatu o przedstawienie 
projektu budżetu. 
Pani Jolanta Sakowska – Skarbnik Powiatu poinformowała, że Zarząd Powiatu jest 
organem właściwym do opracowania projektu uchwały Rady Powiatu w sprawie uchwalenia 
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budżetu Powiatu Włocławskiego na 2022 rok oraz projektu uchwały w sprawie uchwalenia 
WPF na lata 2022-2029. 
Przyjęto  dochody budżetu na 2022 r. w wysokości – 124 529 134,63 zł, z tego: 
1) dochody bieżące w kwocie – 104 813 969,62 zł 
2) dochody majątkowe w kwocie – 19 715 165,02 zł     
Planowane dochody powiatu z tytułu subwencji ogólnej na 2022r. wynoszą 39 001 607 zł,  
(w stosunku do roku 2021 spadły ogółem o kwotę 1 826 182 zł), w tym część wyrównawcza  
spadła o kwotę 4 985 263 zł, część równoważąca wzrosła o kwotę 2 929 398 zł oraz  
część oświatowa wzrosła o kwotę 229 683 zł i wynosi 12. 683.405 zł. Planowane dochody 
powiatu na 2022 rok z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób 
fizycznych w stosunku do roku 2021 według informacji z Ministerstwa Finansów spadły 
o kwotę 1 323 431 zł i wynoszą 15 422 115 zł, a dochody z tytułu udziału we wpływach 
z podatku dochodowego od osób prawnych wynoszą 437 639 zł. W projekcie budżetu zostały 
uwzględnione dochody z tytułu sprzedaży  składników majątkowych PZD - drewno (13.000 
zł). 
Szczegółowe informacje o planowanych dochodach przedstawione zostały w załączniku  
nr 1 do projektu uchwały budżetowej. 
Przyjęto   wydatki budżetu na 2022r. w wysokości – 151 183 238,44 zł, z tego: 
1) wydatki bieżące w kwocie – 97 438 337,97   zł 
z tego m.in.  :  
- wydatki jednostek budżetowych 78 141 861,00 zł w tym na wynagrodzenia i pochodne 
51 131 950,00 zł (zaplanowano wzrost wynagrodzeń średnio na 1 et.200 zł brutto i 3% 
fundusz nagród) i wydatki związane z realizacja zadań statutowych 27 009 911,00 zł. 
2) wydatki majątkowe w kwocie – 53 744 900,47  zł  tj. 35,5% planu wydatków. 
Szczegółowe informacje o planowanych wydatkach przedstawione zostały w załączniku nr 2 
do projektu uchwały budżetowej. 
Przyjęto  deficyt budżetu Powiatu  w wysokości 26 654 103,81 zł, pokryty z planowanego  do 
zaciągnięcia kredytu w kwocie 11 673 294,68 zł, nadwyżki budżetowej z lat ubiegłych 
14 980 809,13 zł. 
Ustala się przychody budżetu na łączną kwotę 26 766 337,81 zł i rozchody budżetu na łączną 
kwotę 112 234,00 zł. Zestawienie planowanych przychodów i rozchodów przedstawia 
załącznik nr 4 do projektu uchwały budżetowej. 
Na rok 2022 planuje się rezerwy ogólne, celowe i inwestycyjne na kwotę ogółem 1 555 000 zł  
z tego: 
1. rezerwa ogólna – 160 000,00  zł,  
2. rezerwa celowa – 1 395 000,00 zł, w tym na: 
a) realizację zadań własnych z zakresu zarządzania kryzysowego – 235 000,00 zł (tj. nie 

mniej niż 0,5% wydatków bieżących, pomniejszonych o wydatki na wynagrodzenia oraz 
pochodne od wynagrodzeń i o wydatki na obsługę długu), 

b) wydatki bieżące w oświacie i edukacyjnej opiece wychowawczej – 330 000,00 zł 
(zabezpiecza się środki na dodatki uzupełniające dla nauczycieli, jednorazowe odprawy 
pieniężne, emerytalne, rentowe i inne nieplanowane wydatki). 

c) na wydatki bieżące w opiece społecznej i pozostałych zadaniach w zakresie polityki 
społecznej – 80 000,00 zł (zabezpiecza się środki na jednorazowe odprawy pieniężne, 
emerytalne, rentowe i inne nieplanowane wydatki, 

d) wydatki bieżące w administracji – 50 000,00 zł (zabezpiecza się środki na jednorazowe 
odprawy pieniężne, nagrody jubileuszowe i inne nieplanowane wydatki), 

e) rezerwy na inwestycje i zakupy inwestycyjne – 700 000,00 zł, (na inwestycje i zakupy 
inwestycyjne). 
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Planowane wydatki bieżące na zadania oświatowe bez wydatków na realizację projektów 
z udziałem środków UE  w kwocie 15 702 690,21 uwzględniają zaplanowaną dotację 
podmiotową dla szkół niepublicznych o uprawnieniach szkół publicznych w kwocie 
2 054 070 zł. Subwencja oświatowa wynosi 12 683 405 zł,  kwotę niedoboru 3 019 285 zł 
nalży pokryć ze środków własnych Powiatu w celu realizacji zadań oświatowych. 
Zaplanowano również  kwotę 17 109 036,00 zł na Domy Pomocy Społecznej w tym kwotę 
1.715.892,00 zł na  dotację dla Zgromadzenia Zakonnego na realizację zadania „ Prowadzenie 
domu pomocy społecznej w Izbicy Kuj. (5 101 300,00 Wojewoda, 11 946 236,00 
z odpłatności mieszkańców Kwota 61 500,00 zł to wydatek majątkowy- DPS Rzeżewo, 
dokumentacja - inwestycja realizowana w Starostwie Powiatowym). 
Wydatki majątkowe planuje się wraz z rezerwą na inwestycje i zakupy inwestycyjne  
w wysokości   53 744 900,47  zł, szczegółowe informacje przedstawione zostały w załączniku 
Nr 3 do projektu. Zaplanowano zadania  inwestycyjne w PZD w łącznej wysokości  
29 378 374,00 zł z  dofinansowaniem z  RFRD w kwocie  5 648 210,00 zł, z  Rządowego 
Funduszu Polski Ład  w ramach funduszu COVID-19 w kwocie 14 000 000 zł na realizacje 
zadań inwestycyjnych na drogach powiatowych, oraz zakup ciągnika – 350 000 zł i zakup 
kosiarki bijakowej z wysięgnikiem – 60 000 zł (środki własne powiatu do zadań 
inwestycyjnych to kwota 9 730 164 zł). Zaplanowano również środki na  zadania remontowe 
w wysokości 1 160 000 zł i  zadania związane z bieżącym utrzymanie dróg w kwocie 
2 109 382 zł. 
Zaplanowano kontynuację zdanie pn. „Budowa Powiatowego Centrum Zdrowia”, 
przewidzianego do realizacji w latach 2019 – 2023. Łączne nakłady na realizację zadania 
inwestycyjnego  wynoszą 44 691 885 zł, z tego na 2022 rok  kwotę 22 600 000 zł, a na 2023 
rok  14 850 0000 zł – zadanie  realizowane  w Starostwie Powiatowym. Ponadto zaplanowano 
na 2022 rok kontynuację zadania pn. „Budowa Powiatowego Centrum Sporu i Rekreacji” 
kwota 150.000 zł – dokumentacja techniczna i uregulowaniem stanu prawnego gruntów. 
Zadanie realizowane  2021-2022 cała wartość to 333 680 zł . 
W Starostwie zaplanowano także wydatki majątkowe  na:  zakup plotera i kserokopiarek  
w kwocie 80 000 zł,  pobudowanie wiaty w PCKZiU w Lubieńcu w kwocie 181 550 000 zł, 
Modernizacje energetyczną PUP (wymianę c.o.) – 270.000 zł (20.000 zł dokumentacja, 
250 000 zł roboty).W ramach wydatków związanych z transportem zbiorowym w budżecie  
na ten cel zaplanowano kwotę  2 427 000 zł z dofinansowaniem z Funduszu rozwoju 
przewozów autobusowych.  ( 1 615 000 zł dofinansowania, 812 000,00 zł środki własne). 
Zaplanowano również kontynuację projektów w ramach PO WER i RPO Województwa 
Kujawsko – Pomorskiego  na lata 2014-2020 z udziałem środków UE realizowanych dla 
szkół w Starostwie Powiatowym oraz kontynuację największego zadania pod nazwą: „Nowe 
kwalifikacje i dodatkowe uprawnienia motorem rozwoju mieszkańców regionu” wartość 
całego  zadanie to kwota 15.695176 zł, na rok  2022r. planuje się  kwotę 7 847 588 zł,  2023r. 
3 934 327 zł (w 2021 r. 3 913 261 zł). 
Ponadto zaplanowano: kwotę 300 000 zł na ochronę zabytków, po 100 000 zł dla KW Policji 
i KW Państwowej Straży Pożarnej na zakupy specjalistycznych samochodów oraz na OSP 
kwotę 420 000 zł. Zestawienie planowanych kwot dotacji udzielanych z budżetu powiatu w 
2022 rok  przedstawia Załącznik nr 5 do projektu uchwały budżetowej wraz z informacją 
jakich zadań dotyczą. (Cała kwota udzielanych dotacji 10 564 325,21 w tym : dotacje celowe 
dla jst 3 291 845 zł , dla jednostek spoza sektora finansów publicznych  5 218 410,21 zł, 
dotacje podmiotowe dla jedn. spoza sektora finansów publicznych 2 054 070 zł). 
Dochody i wydatki w roku 2022 na realizację zadań z zakresu administracji rządowej i innych 
zadań zleconych ustawami planuje się w wysokości 9 591 900,00 zł. Informację na ten temat 
obrazuje załącznik nr 6 do projektu uchwały budżetowej.  
Przewodniczący Komisji otworzył dyskusję. 
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Radny Kazimierz Kaca zwrócił się do skarbnika i powiedział, że dokumenty, które się 
otrzymuje mają zbyt małą czcionkę. Radny poprosił, aby dokument został powiększony, był 
przedstawiony w większym formacie. Radny zapytał, jaka jest ilość środków ogółem na płace 
w powiecie i jaki to jest procent?  
Skarbnik Powiatu  powiedziała, że jest to kwota 51 131 950 zł (wynagrodzenia plus 
pochodne), tj. 1/3 ogółem wydatków.  
Radny Kazimierz Kaca powiedział, że w budżecie nie zauważył środków na przebudowę 
mostów. Brak jest również środków na przebudowę drugiego etapu drogi Kruszyn – 
Lubraniec. Jest dokumentacja opracowana, jak to ma się przedstawić, w jakim terminie ta 
inwestycja byłaby realizowana? Co do podwyżek wynagrodzenia dla pracowników, to pani 
skarbnik powiedziała, że jest to 200 zł brutto. To jest to średnia dla całego powiatu. Będzie to 
w gestii kierowników jednostek. Zarząd powiatu podjął decyzję o 200 zł brutto  podwyżki 
pensji dla pracowników.    
Skarbnik Powiatu poinformowała, że jest to kwota średnio 200 zł na etat brutto i 3% nagród.  
Radny Kazimierz Kaca zapytał czy są przewidziane (a radni zgłaszali kilkakrotnie) środki 
przeznaczone na tereny inwestycyjne. Jakie są w tym zakresie propozycje? Jeżeli chodzi 
o zabytki, to radny zgłosił wniosek odnośnie zwiększenia środków. Jest to czwarty budżet, 
gdzie nie ma zwiększenia a jest inflacja. Radny zauważył, że jest zaplanowana kwota na 
remonty dróg w wysokości 1 mln zł. Radny zapytał, jaka będzie technologia remontów i czy 
są już przeanalizowane drogi do remontu? Radny uważa, że na 400 km to jest zbyt mała 
kwota. Powinno się zastanowić czy w tym zakresie nie należałoby zwiększyć tych ilości 
środków.  
Pan Roman Gołębiewski – Starosta Włocławski powiedział, że jeżeli chodzi o mosty, to 
trwa proces opracowywania dokumentacji na dwie przeprawy. Do końca roku powinno być 
ukończone. Te wnioski powinno się złożyć do końca lutego 2022 r. do rezerwy Ministra 
Spraw Wewnętrznych i Administracji. Jeżeli otrzyma się środki zewnętrzne, to zadania 
zostaną wprowadzone do budżetu w trakcie roku. Warunkiem jest otrzymanie 
dofinansowania. Droga Lubraniec – Kruszynek – trwa proces opracowania dokumentacji. 
Półtora miesiąca temu została podpisana umowa z wykonawcą. Jest to bardzo mozolny, 
trudny proces. Starosta podziękował dyrektorowi PZD za zaangażowanie w trudny proces, 
uporządkowania spraw własnościowych, bo wcześniej tego tematu nie podejmowało się 
w samorządzie powiatu. Te sprawy, które udało się uregulować są w większości uregulowane, 
są drobne sprawy, za które będą odszkodowania. Trwa proces opracowywania dokumentacji. 
Będzie się chciało złożyć wniosek, jako priorytet, w następnym naborze Funduszu Inwestycji 
Strategicznych, który na przełomie tego i przyszłego roku ma być ogłoszony.  Jakby udało się 
uzyskać dofinasowanie, to jest pół roku na ogłoszenie przetargu. Jeżeli chodzi o podwyżki, to 
decyzję o 200 zł zarząd podejmował w bardzo trudnym momencie dla samorządu, bo od 
przyszłego roku zderza się ze zmianami podatkowymi. Wpływu z PIT są dużo mniejsze, 
subwencje zmalały o kwoty 2 mln zł. W związku z tym podwyżki zostały zaplanowane 
ostrożnie.  Starosta założył z panią skarbnik, że w miesiącu grudniu dokona się wnikliwej 
analizy wynagrodzeń i ostateczną decyzję co do podwyżek podejmie się w roku przyszłym, 
po tym w jaki sposób rozstrzygnęły się przetargi i inne rzeczy. Wczorajszy przetarg np. na 
energię elektryczną do tej pory było ok. 700 tys. zł, a teraz ponad 1 100 000 zł. Wszędzie jest 
zwyżka cen, nie wiadomo jak zachowają się prace budowlane. Na razie jest planowana 
podwyżka 200 zł. Radni o tych decyzjach zostaną poinformowani, jest to duży mechanizm, 
gdzie trzeba mieć na uwadze i funkcjonowanie Powiatowego Urzędu Pracy, gdzie należy 
zawrzeć porozumienie z Prezydentem Miasta Włocławek. Ono w tym roku zostało zawarte. 
We wcześniejszych latach było to np. w marcu kolejnego roku. Także koszty utrzymania 
pensjonariuszy w DPS – ach, funkcjonowania placówek opiekuńczo- wychowawczych. 
Ostateczna analiza w tym temacie czeka po rozstrzygnięciu kilku niewiadomych w przyszłym 
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roku. Jeśli chodzi o tereny inwestycyjne, to cały czas jest się w kontakcie z osobami, które je 
bezpośrednio tworzyły i nimi zarządzają.  Znakomitym gestem w przyszłorocznym budżecie 
jest utworzenie linii autobusowych na podstawie wniosków składanych przez włodarzy, 
głównie Brześć Kuj. mających na celu skomunikowanie tych terenów w związku z  ich 
dynamicznym rozwojem i takie 3 linie, jeżeli wniosek zostanie pozytywnie rozstrzygnięty, to 
od  1 stycznia 2022 r. zostaną uruchomione, tj.: Baruchowo – Kowal – Kruszyn – strefa; 
Chodecz – Choceń – Rumaki – Brześć Kuj. – strefa;  Fabianki – Włocławek – strefa Brześć 
Kuj. Czwarta linia, którą udało się wyasygnować wspólnie z samorządem województwa – 
Izbica Kuj. – Topólka – Lubraniec do strefy. Te linie oprócz skomunikowania strefy 
znakomicie uzupełnią możliwość dojazdu do szkół.  Jeżeli chodzi o zabytki – to jest zapisana 
kwota 300 000 zł. Ona wyczerpywała potrzeby i  wszystkie wnioski, które były składane do 
powiatu. Dlatego taką kwotę się proponuje. Jeżeli chodzi o remonty, to jest zapisana kwota 
1 mln zł. Na inwestycje w drogi – kwota blisko 30 mln zł. Ta gałąź działalności jest 
znakomicie dowartościowana w budżecie powiatu. W ostatnich latach udało się dużo dróg 
wyremontować czy wybudować. Tutaj nie są takie duże nakłady potrzebne. Co do technologii 
i zakresu poszczególnych remontów, to będzie się czekać na sugestie pana dyrektora PZD po 
okresie zimowym, tak jak zawsze miało to miejsce w latach poprzednich. Tych potrzeb aż tak 
dużo nie będzie. Pozyskano kwotę 14 mln zł na drogę Modlibórz – Kłóbka – Chodecz. Trzy 
wnioski złożone do Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. W trakcie roku będzie się 
kontynuować wnioskowanie do wojewody o dofinansowanie przejść dla pieszych, gdzie to 
dofinansowanie jest 85%. Opracowuje się kolejne dokumentacje, na kolejne przebudowy 
dróg, chodników, aby być gotowym do kolejnych naborów z Funduszu Polski Ład czy 
Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg, czeka się też na środki RPO i Krajowego Planu 
Odbudowy. Budżet powiatu ma się dobrze i żadnych zagrożeń, nawet najmniejszych nie ma 
na tą chwilę.  
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że należy być w kontakcie z gospodarzem terenu. 
W przyszłości należy myśleć o szerszej skali transportu nawet poza powiat. Radny 
powiedział, że w inwestycjach jest wymieniona droga Polówka – Stary Brześć – 58 000 zł 
(opracowanie dokumentacji). Radny odniósł się do inwestycji – Budowa Centrum Sportu 
i Rekreacji. Centrum ma powstać koło lotniska – dlaczego? Jaki zakres i co ma znajdować się 
tam? Dlaczego w Kruszynie? Jakich granic finansowych ma sięgać inwestycja? Ma być 
wprowadzona kwota 150 000 zł na dokumentację czy na koncepcję, jakie tematy za tą kwotą 
się kryją? Nasuwa się wiele pytań. Powinno się więcej wiedzieć. Czy ten temat jest znany 
społeczeństwu w gminach, że to zadanie jest potrzebne? Za dużo jest pytań, na które radny 
nie ma odpowiedzi. Czy przy jakimkolwiek spotkaniu była rozmowa z gospodarzami terenu 
na temat inwestycji, czyli wójtami i burmistrzami?  
Starosta Włocławski odniósł się do drogi Polówka i powiedział, że tak ja każda inna droga 
jest realizowana zgodnie z planem. Proces dokumentacji trwa. Ma być przygotowana do 
naboru wniosków w ramach RFRD w połowie roku. Starosta wyraził nadzieję, że uda się 
inwestycję zrealizować przy udziale środków zewnętrznych w przyszłym roku.  Od momentu, 
kiedy jest wprowadzona do budżetu nie ma żadnego poślizgu. Zawsze kluczem dla zarządu 
powiatu jest pozyskanie środków zewnętrznych. Podobnie, jak w Brześciu Kuj. wpisany 
chodnik jako dokumentacja. Będzie się chciało jakby „złączyć wszystkie chodniki” i złożyć 
jako najmniejszy wniosek do Funduszu Inwestycji Strategicznych, bo dochodzą słuchy, że 
w nowym naborze wniosek najmniejszy ma być do 5 mln zł obligatoryjny i dopiero wtedy 
będzie można złożyć wyższe. Wszystkie dokumentacje na drogi, które do tej pory zostały 
opracowane w tej kadencji, a było ich kilkanaście, są zrealizowane. Na każdą opracowywaną 
jest koncepcja w którym naborze i w którym momencie będzie złożony wniosek o zewnętrzne 
środki. To projektowanie i realizacja przebiega według ściśle ustalonego planu.  I tak też to 
będzie w przypadku wspomnianej drogi. Jeśli chodzi o inwestycję w zakresie budowy 
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Powiatowego Centrum Sportu i Rekreacji, to starosta przypomniał, że o tym była dyskusja 
w połowie roku. Środki na inwestycję były wprowadzane do budżetu, z jednogłośnym 
głosowaniem. Była dyskusja na sali obrad o koncepcji, lokalizacji itd. To nie jest tak, że 
w tym momencie radni są czymś zaskoczeni, kontynuacja zadnia jest w roku 2022. 
Kilkakrotnie już ten punkt na sesji stawał,  już dość dawno była podpisana umowa na 
wykonanie dokumentacji technicznej tego zadania. Obecnie jest już ukończenie koncepcji 
zadania. W połowie przyszłego roku będzie się gotowym dokumentacyjne do realizacji tego 
zadania. Była już mowa o tym, że odbyło się spotkanie z wójtami i burmistrzami, konwentem 
w sprawie tej inwestycji. Wszyscy wyrazili pozytywną opinię co do zakresu tej inwestycji 
i potrzeby jej lokalizacji. Lokalizacja planowana jest przy obiektach Aeroklubu 
Włocławskiego w Kruszynie. Szukało się miejsca usytuowanego w centrum powiatu, miejsca, 
w którym dostępne byłyby grunty Skarbu Państwa w dość niskiej bonitacji gleby i dużym 
areale. Argumentem było także to, że miejsce jest blisko Włocławka, nie dlatego że ma to być 
budowane dla miasta Włocławka, tylko koncepcja jest taka, że młodzieży, seniorzy mieliby 
korzystać z tych obiektów na preferencyjnych warunkach. W pewnym momencie ten obiekt 
też musi zarabiać i trzeba szukać osób z zewnątrz. Zakłada się, że w tym obiekcie będzie 
aquapark, kryte boisko do piłki nożnej, którego w całym regionie brakuje i służyłoby 
wszystkim klubom, szkółkom, które na terenie powiatu funkcjonują. Korty tenisowe, boiska 
do piłki siatkowej, plażowej. Koszt kilkadziesiąt milionów złotych. Chce się, aby ta 
inwestycja była wpisana w Krajowy Plan Odbudowy, gdzie są zapisy, że będzie się dążyć do 
tego, aby na terenie każdego powiatu funkcjonował basen. Próbuje się tą inwestycję 
i inwestycję - Budowa Powiatowego Centrum Zdrowia wpisać na listę projektów 
indykatywnych nowego RPO Województwa Kujawsko – Pomorskiego. Prace są intensywne 
nad dokumentacją, bo to jest warunek ubiegania się o dofinansowanie. Każdy na tej sali zdaje 
sobie sprawę, że tak dużej inwestycji nie rozpocznie się bez pozyskania środków 
zewnętrznych. Po tym, jak uregulowało się bazę edukacyjną na terenie powiatu, jak dobrze  
wyglądają drogi na terenie powiatu, co jest zasługą tego i poprzednich zarządów powiatu,     
po tym, jak trwa budowa Powiatowego Centrum Zdrowia (starosta wyraził nadzieję, że 
wpiszą się tutaj środki RPO Województwa Kujawsko – Pomorskiego), przychodzi czas na 
takie obiekty. Nie jest to pierwszy pomysł budowy basenu na terenie Powiatu Włocławskiego, 
bo potrzeba takiego obiektu była już widziana w latach wcześniejszych. Pewne koncepcje 
były. Skala tego zadania wymagała poszukania lokalizacji o większym areale. Miejsce to jest 
miejsce idealnym dla tego obiektu, uzgodnionym z wójtami i burmistrzami powiatu 
włocławskiego. Jedna opinia była taka, żeby myśleć o finansach – czy jest się zdolnym do 
realizacji tego zadania. Obecnie jest etap opracowywania dokumentacji technicznej.  
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że padały informacje tylko cząstkowe. Radny 
interesuje czy to dotyczy kwot  osiągalnych do spełnienia przez powiat.  Co o tym mówią 
samorządowcy z poszczególnych gmin? Padło stwierdzenie, że odbyło się spotkanie 
z wójtami i burmistrzami, że akceptują koncepcję i są zadowoleni. O to chodzi, nie można 
rzucać hasła, które różniłoby ewentualnie samorządy lub społeczeństwo. Jeżeli jest to 
możliwe do pokonania, to oby to był jak najlepszy projekt, wykonalny i w większości 
z zewnętrznych dofinansowań.   
Radna Anna Kozłowska stwierdziła, że Powiatowe Centrum Sportu i Rekreacji to bardzo 
ważna i trafiona, i oczekiwana inwestycja. To jest opinia nie tylko radnej.  Gmina Boniewo 
chce dbać o zdrowie fizyczne młodzieży, o pewne umiejętności. Z Boniewa od kilku lat 
dzieci są dowożone na basen do Radziejowa. To jest sąsiedni powiat. Basen jest opłacany 
przez gminę. Lokalizacja przyszłego Centrum jest trafiona, bo jeżeli będzie się dowozić 
dzieci, to z Boniewa jest bliżej do Kruszyna i dzieci więcej skorzystają. Będzie też koncepcja 
opracowana, żeby w jakimś stopniu dofinansować te zajęcia, czy to na basenie  czy na 
boiskach dla młodzieży. Były rozmowy, że do południa będzie mogła korzystać młodzież 
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szkolna, a po południu mieszkańcy. Komercyjnie też trzeba wystąpić, bo z czegoś Centrum 
musi się utrzymać.  W tej chwili jest duże zapotrzebowanie na tego typu sport i rekreację. 
Mieszkańcy Boniewa dojeżdżają do np.:  Uniejowa, Kutna.  Należałoby w tym kierunku iść. 
Należy mieć na uwadze, żeby nie było to za drogie, bo wiąże się to z kosztami. Należy 
odciągnąć  dzieci od komputera, komórki, telewizora a zachęcić czymś innym. Było spotkanie 
wójtów, burmistrzów, którzy wypowiedzieli się na ten temat. Radnej zdanie jest takie, że jest 
to bardzo dobre i potrzebne.  
Radny Wojciech Zawidzki powiedział, że ważna jest część inwestycyjna, nie mniej ważna 
jest jednak część eksploatacyjna. W Radziejowie swojego czasu był problem z utrzymaniem 
obiektu, bo wójtowie i burmistrzowie nie weszli w utrzymanie basenu. Radny wyraził 
nadzieję, że gminy z terenu powiatu włocławskiego będą bardziej zainteresowane i powiat 
bogatszy, że da radę utrzymać Centrum. Na Gminie Włocławek w rejonie przed Kruszynem 
jest wykazany odwiert wody termalnej z lat trzydziestych. Jeden był w Rzadkiej Woli,  drugi 
w miejscowości Poddębice. Radny zapytał czy projektanci koncepcji w jakikolwiek sposób 
z tym tematem są zapoznani? Radny mówi o ujęciu wody termalnej na poziomie 900 metrów, 
temperatury 27-28°C. Czy o tym byli powiadomieni projektanci? Czy jest to w jakikolwiek 
sposób rozważane? 
Starosta Włocławski powiedział, że o tym temacie była dyskusja. Konsultacje były 
przeprowadzane z kilkoma projektantami. Opinia projektantów pokrywa się. Narodowy 
Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej daje 100% dotacji na przeprowadzenie 
badań dla ujęć termalnych. Opinia osób zajmujących się budową basenów, aquaparków   jest 
jednoznaczna. Jeżeli wykonuje się odwiert termalny tylko dla basenu, który kosztuje 10 – 15 
mln zł, to ekonomicznie nie jest to opłacalne w perspektywie kilkudziesięciu lat. Aby 15 mln 
zł spłaciło się w wodzie termalnej, to potrzeba bardzo dużo czasu. Woda termalna do 
użytkowania potrzebuje dużo nakładów do jej uzdatnienia. W opinii projektantów odwiert 
termalny, tak jak jest to w Uniejowie, że przy okazji basenu, także wykorzystywany jest do 
sieci ciepłowniczej bądź innych przetwarzanych dla ogrzewania miasta. Z analizy wynika, że 
koszt wykonania odwiertu wynosi ok. 15 mln zł. Ekonomicznie nie opłaca się przy tego typu 
obiektach, jakie będą w Centrum.  Potrzeba ogromnego czasu, aby taka kwota się spłaciła. 
Porównywalne koszty trzeba ponieść do uzdatnienia wody, co do ogrzania zwykłej wody.   
Radny Kazimierz Kaca stwierdził, że radni nie są przeciwni tego typu inwestycjom, czy 
Centrum Zdrowia, czy Centrum Sportu i Rekreacji. Najważniejsze, żeby udało się pozyskać 
jak najwięcej środków finansowych. Radny zwrócił się z prośbą, aby zwrócić uwagę na dwie 
szkoły we Lubrańcu. Pozostałe nie są w złym stanie technicznym. Kwestia dps – ów, to jest 
następny etap w przyszłości, nie są w złym stanie technicznym. Chciałoby się lepiej. 
Rozwiązywanie pewnych spraw kompleksowo przynosi pewne efekty, to jest przykład 
domów dziecka, Powiatowego Centrum w Lubieńcu. Radny zwrócił się do starosty z prośbą, 
aby centrum edukacyjne nie stało się tylko szkołą, ale centrum edukacyjnym dla całego 
powiatu. Żeby nie było tak, że to tylko jest dla Chodcza. Następnie radny zadał pytanie 
w sprawie przebudowy drogi powiatowej Nowa Wieś – Smólsk– Kruszyn – 50 000 zł. Radny 
zapytał na co będą przeznaczone środki finansowe? Ta droga była odbudowana ze środków  
„przy autostradowych”.  
Starosta Włocławski powiedział, że przychodzi czas na nowe obiekty. Jeżeli chodzi 
o Centrum Kształcenia Zawodowego i Ustawicznego w Lubieńcu, to stara się żeby było 
wykorzystane jak najlepiej. Przykładem są kursy, które są tam organizowane. Oprócz samego 
wybudowania szkoły, jest tam realizowany bardzo duży projekt szkoleniowy z projektów 
miękkich, dzięki któremu było zakupione wyposażenie. Funkcjonował tam też powszechny 
punkt szczepień. Odbyła się tam impreza powiatowa, żeby pokazać obiekt i nim się 
pochwalić. Nabór jest na przyzwoitym poziomie, najlepszy w powiecie. Perspektywy rozwoju 
tego centrum są duże. Miało odbyć się spotkanie konsultacyjne odnośnie nowego RPO, 
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jednak pandemia spowodowała, że odbędzie się zdalnie. Starosta stara się tą jednostkę 
promować na każdym kroku.  Wszyscy staną przed dylematem czy dyskusją, czy przy tym 
obiekcie należałoby wybudować halę sportową szukając środków zewnętrznych. Taki 
priorytet w nowym RPO jest. Domy dziecka funkcjonują w bardzo dobrym standardzie, 
wykonane w poprzedniej kadencji. Docierają sygnały o bardzo dużych potrzebach w zakresie 
rodzicielstwa zastępczego. Coraz większe problemy z pozyskaniem rodzin zastępczych.  Jest 
to problem systemowy i te jednostki są obłożone. Ten problem w ostatnich latach mocno się 
uwypukla. Czeka w najbliższym czasie dyskusja. Być może zostaną wypracowane systemowe 
rozwiązania. System chce dążyć do rozwoju rodzicielstwa zastępczego, nie instytucjonalnego.  
Nie jest to rola powiatu w rozwiązaniu kwestii systemowych. Jeżeli chodzi o szkoły 
w Lubrańcu, to każdy wie jak jest skomplikowana sytuacja. Starosta cały czas uważa, że 
propozycja złożona w pierwszych latach tej kadencji była bardzo dobrą propozycją dla 
regionu lubranieckiego. Chciało się dwie lokalizacje umieścić w jednej i przeznaczyć tam 
środki z RPO, te które były zapisane w polityce regionalnej, które w efekcie były 
przeznaczone w ZS w Izbicy Kuj.  Lubraniec z tych środków zrezygnował. Ten pomysł był 
przedstawiony wcześniej przez poprzedników. To był dobry pomysł, żeby przenieść 
technikum do ZS. Nie było akceptacji ze strony środowiska lubranieckiego. Na pewno było to 
ze stratą dla tego środowiska. Byłaby powołana druga jednostka edukacyjna, która byłaby 
potrzebna w regionie, która dałaby pracę w regionie kilkudziesięciu osobom. Trudno 
powiedzieć, jak sytuacja się rozwinie, jak będą wyglądać nabory i co z tym tematem zrobić. 
W pewnym momencie obiekt w Lubrańcu – Marysinie będzie wymagał inwestycji. 
W budżecie są zapisane środki na remont dachu na ZS, założone zostały instalacje 
fotowoltaiczne dla tych obiektów. Dwie szkoły w odległości pół kilometra w jednej 
miejscowości ponadpodstawowe, przy niżu demograficznym, będą miały bardzo trudności  
z  utrzymaniem. Czeka radnych poważna dyskusja - jaka jest perspektywa rozwoju edukacji 
powiatowej w Lubrańcu. Starosta bardzo żałuje, że propozycja złożona na początku kadencji, 
nie z winy radnych, nie została zaakceptowana, bo ona była kontynuacją wcześniejszych 
pomysłów. Byłaby z korzyścią dla Lubrańca. Starosta czeka na pomysły i sugestie radnych 
w  tym zakresie, jak ten problem można rozwiązać. Co do drogi Nowa Wieś – Smólsk, to 
50 000 zł nie dotyczy tego odcinka, który został wybudowany w poprzednich latach. Są to 
środki na dokumentację chodnika, kontynuacji, aby całą drogę zamknąć i zrobić ścieżkę 
pieszo - rowerową.   Jest pomysł, aby w  najbliższym w naborze Funduszu Inwestycji 
Strategicznych złożyć w jeden wniosek wszystkie chodniki do wykonania. Np.:  w Goreniu, 
Smólniku,  w kierunku Falborza, Nowa Wieś – Smólsk i wnioskować o 95% dofinansowanie. 
Te 4 chodniki zostaną złożone w jednym wniosku i rozwiążą wiele problemów.  
Radny Kazimierz Kaca  powiedział, że kierunek jest zgodny. Wyjaśnienia są wyczerpujące. 
Radny zwrócił się z prośbą, aby starosta jeszcze raz rozważył sprawę zabytków. Było 
spotkanie w Lubrańcu. Jakby się udało wykonać II etap drogi Lubraniec – Kruszyn, byłoby to 
bardzo dobrze. I etap jest pięknym odcinkiem drogi. Jest to droga strategiczna. Każda droga 
jest ważna, ale tamtą drogę należy zakończyć. Dobrze byłoby zaprosić na którąś sesję 
przedstawicieli Sejmiku Województwa Kujawsko – Pomorskiego. Dzisiaj wycinają drzewa 
przy drodze wojewódzkiej w  Czerniewicach. Ludzie myślą, że droga będzie robiona. 
Dokumentacja była zrobiona 7 lat temu i nie ma nic.  Radny patrzy  na jedną z dróg, gdzie jest 
duże dofinansowanie, która mogłaby jeszcze poczekać. Porównanie tej drogi z drogą 
w Lubrańcu – nie ma czego porównywać. Radny wie jaki jest ruch na tych drogach. Jeżeli te 
dwie drogi zostaną zakończone, to można powiedzieć, że problem dróg w powiecie 
włocławskim jest w jakiś sposób rozwiązany. Radny poprosił, aby starosta zwrócił uwagę na 
drogi i jeszcze na zabytki. Radny stwierdził, że nie zamierza czegokolwiek burzyć. Jak są 
środki należy je wykorzystać, bez względu na to czy będą powiaty.  
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Radny Wojciech Zawidzki stwierdził, że jak powstanie Centrum Sportu i Rekreacji to 
z miejscowości, w której zamieszkuje będzie miał bardzo blisko. Zwrócił się z prośbą, żeby 
wyjść z inicjatywą w sprawie spotkania dotyczącego drogi w miejscowości Bachórka 
z władzami powiatu aleksandrowskiego.  
Starosta Włocławski powiedział, że droga Lubraniec - Kruszynek jest jedną 
z priorytetowych dróg, która została do wykonania. Pracownicy PZD włożyli dużo pracy. Jest 
opracowywana dokumentacja techniczna. Jeśli te środki zewnętrzne z Inwestycji 
Strategicznych zostaną  podtrzymane, to jest się zdeterminowanym, żeby być gotowym do 
złożenia wniosku. Do ogłoszenia w połowie roku przetargu. Taki jest plan, który chce się 
zrealizować.  W sprawie  Bachórki starosta rozmawiał z prawnikami, z dyrektorem PZD. 
Trudno jest inwestować środki na terenie innego powiatu. Nie jest to możliwe. Był 
sygnalizowany problem staroście aleksandrowskiemu.  Oni nie mają interesu, żeby zrobić ten 
odcinek drogi. Mają wiele innych priorytetów. Jedynym rozwiązaniem jest zmiana granic, 
przejęcie tego terenu. Jeżeli stanie się drogą powiatu włocławskiego, to nie ma  do wykonania 
wielkiego odcinka nawet żeby przebudować środkami powiatu. Jeżeli chodzi o Brześć Kuj., 
to odbyło się kilka spotkań  z dyrektorem  Wydziału Skarbu Państwa i Nieruchomości 
Kujawsko – Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego w Bydgoszczy, Panem Krzysztofem 
Poskropem. Zakończona jest sprawa pałacu w Brzeziu. Kończona jest wycena 
i w najbliższym czasie będzie próba ogłoszenia przetargu sprzedaży tej nieruchomości.  
Kosztowało to wiele pracy i zabiegów, aby to postepowanie się zakończyło. Jeżeli radni znają 
osoby, które byłyby zainteresowane tym obiektem, to starosta poprosił, aby taką informację 
przekazywać, że będzie ogłoszony przetarg. Pan Starosta powiedział, że jeżeli uda się 
sprzedać obiekt zabytkowy, znajdą się środki zwiększające na zabytki. Do takiej analizy 
przystąpi się po przetargach w styczniu 2022 r. Pan Starosta poprosił, aby radni zwrócili 
uwagę, że wpływy z PIT- u są dużo mniejsze i subwencje są dużo mniejsze. Należy myśleć 
o przyszłości powiatu. Środki na żadne z zadań nie są zwiększone w roku przyszłym, są na 
poziomie roku obecnego. Jedynym wyjątkiem jest dofinansowanie dla policji. Zamysłem jest, 
aby nowy samochód, w pełni sfinansowany ze środków powiatu włocławskiego trafił do 
nowego komisariatu w Brześciu Kuj. To jest jedyne zwiększenie jeżeli chodzi o dotacje 
w budżecie roku 2022 w porównaniu z rokiem 2021.   
Przewodniczący Komisji powiedział, że nie wiadomo jaka będzie inflacja w roku przyszłym, 
jakie środki się otrzyma. Budżet jest wysoki, zadań jest dużo i oby udało się go wykonać. 
Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za pozytywnym zaopiniowaniem projektu 
uchwały i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania: 
Za – 2 
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 2 
Na podstawie przeprowadzonego głosowania Przewodniczący Komisji  stwierdził, że komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 
Włocławskiego na rok 2022. 
Projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Włocławskiego na rok 2022 stanowi 
załącznik nr 5 do niniejszego protokołu.  
 

7) Opracowanie projektu plany Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu we 
Włocławku na rok 2022. 

 
Przewodniczący Komisji powiedział, że radni otrzymali projekt planu pracy na rok 2022. 
Przewodniczący zapytał radnych czy mają uwagi lub inne propozycje? Radni nie wnieśli 
uwag. 
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Przewodniczący Komisji zapytał radnych, kto jest za przyjęciem projektu planu pracy komisji 
na rok 2022 i przeprowadził procedurę głosowania. 
Wyniki głosowania; 
Za – 4  
Przeciw – 0  
Wstrzymało się – 0  
Na podstawie przeprowadzonego glosowania Przewodniczący Komisji stwierdził, że komisja 
przyjęła projekt planu pracy Komisji Infrastruktury i Rozwoju na rok 2022. 
 
Projekt planu pracy Komisji Infrastruktury i Rozwoju na rok 2022 stanowi załącznik nr 6 do 
niniejszego protokołu. 
  

8) Sprawy różne  
 

Przewodniczący Komisji zapytał radnych czy w tym punkcie porządku obrad chcieliby 
zabrać głos, przedstawić wnioski?  
Radni nie przedstawili wniosków.  

 
9)Zakończenie obrad Komisji 

 
Przewodniczący Komisji  w związku ze zrealizowaniem porządku obrad w dniu 25 listopada 
2021 r. o godzinie 1430 zamknął posiedzenie Komisji Infrastruktury i Rozwoju Rady Powiatu 
we Włocławku. 
 

  Przewodniczący Komisji 
  Infrastruktury i Rozwoju  
 
      Bogdan Domżalski  
 

    Sekretarz Komisji  
Infrastruktury i Rozwoju  
 
    Anna Kozłowska  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Ze Starostwa Powiatowego protokołowała: 
Katarzyna Dąbrowska – Czerwińska …… 


